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La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 40 et présidée par M. Roberto D'Amico. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.40 uur en voorgezeten door de heer Roberto 
D'Amico. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uitslui-
tend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 

01 Vraag van Alexander Van Hoecke aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrij-

ven, Telecommunicatie en Post) over "Smishing" (56000875C) 

01 Question de Alexander Van Hoecke à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises pu-

bliques, Télécoms et Poste) sur "Le 'smishing'" (56000875C) 
 

01.01  Alexander Van Hoecke (VB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw 

de minister, fraudepogingen via sms-berichten zijn al geruime tijd in 
opmars. Potentiële slachtoffers krijgen daarbij een bericht waarin cri-
minelen zich voordoen als een bank, een pakjesdienst, uw energiele-
verancier of zelfs familieleden. Het is een vorm van phishing, dat wij 
allemaal kennen, en wordt ook weleens smishing genoemd, omdat de 
fraudepoging via sms gebeurt. 
 
Phishingmails belanden vaak in de spambox en worden over het alge-
meen net iets sneller herkend dan frauduleuze sms-berichten. Bij sms-
berichten gaan mensen er iets vaker vanuit dat ze van een betrouw-
bare bron komen. Smishing is dan ook in opmars. Volgens de federale 
politie steeg het aantal gevallen vorig jaar met maar liefst 312 %. 
 
Telecomproviders houden daarom sinds kort een deel van de fraude-
berichten zelf tegen. Bij Telenet geeft men aan dat het om 25 berichten 
per minuut gaat. Naar eigen zeggen wordt die filter ook bij Proximus 
succesvol gebruikt. De technologie is ook deels gesubsidieerd door de 
federale overheid, meer specifiek door uw kabinet. 
 
Frauduleuze internetberichten worden door de providers doorgestuurd 
naar Safeonweb van het Centrum voor Cybersecurity. 
 
Ik heb daarover een aantal vragen. 
 
Ten eerste, hoe kwam de samenwerking tussen de telecomproviders 
en de federale overheid tot stand? Was dat op vraag van de providers 
zelf? Indien ja, welke providers vroegen daarom? 
 

01.01  Alexander Van Hoecke 

(VB): Selon la police fédérale, le 
nombre de cas de smishing – le ha-
meçonnage par SMS – a aug-
menté de pas moins de 312 % en 
2024. Les fournisseurs de services 
de télécommunication retiennent 
eux-mêmes une partie des mes-
sages frauduleux, qu'ils transmet-
tent alors à Safeonweb. 
 
Comment la collaboration entre les 
opérateurs télécom et l'État fédéral 
s'est-elle mise en place? Quel a été 
le coût de développement du logi-
ciel et combien l'État fédéral a-t-il 
payé? Tous les opérateurs télécom 
de Belgique utilisent-ils désormais 
ce logiciel? Selon vous, est-il utile 
de rendre obligatoire l'utilisation 
d'un logiciel de filtrage? Quelles 
garanties le logiciel offre-t-il en 
termes de protection de la vie pri-
vée? 
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Hoeveel kostte de ontwikkeling van de software? Hoeveel werd gesub-
sidieerd door de federale overheid? 
 
Gebruiken alle telecomproviders die in België actief zijn ondertussen 
die software? Indien dat niet het geval is, werd die aan alle providers 
aangeboden? Waarom gingen sommigen al dan niet in op de vraag? 
 
Is het volgens u nuttig de filtersoftware te verplichten? 
 
Ten slotte, welke privacygaranties zijn in de software ingebouwd? 
 

01.02 Minister Petra De Sutter: Mijnheer de voorzitter, mijnheer Van 

Hoecke, ik dank u voor uw vragen rond smishing en de maatregelen 
die ter zake zijn getroffen. 
 
De toenemende digitalisering gaat inderdaad gepaard met een toe-
name van illegale activiteiten. Een grote stijging van het aantal 
smishingberichten werd sinds begin 2020 vastgesteld in België en Eu-
ropa. 
 
In het kader van het RRF, dat u al kent, werden op mijn vraag Europese 
middelen ingezet voor de ontwikkeling van smishingplatformen die een 
structurele en proactieve oplossing bieden voor het probleem van 
smishing. 
 
Het is belangrijk te vermelden dat daarvoor geen speciale software 
werd ontwikkeld. Wel werd een subsidie van maximaal 50 % uitgewerkt 
voor de aankoop van software die op de markt beschikbaar is. Die sub-
sidie werd ter beschikking gesteld. 
 
Er is een lastenboek opgesteld dat gepubliceerd werd op de website 
van het BIPT. Alle operatoren konden via die oproep een dossier in-
dienen. Op die manier is er aan Telenet op basis van objectieve criteria 
een subsidie van in totaal 501.265 euro toegekend, voor Proximus was 
dat 664.158 euro. Het projectmanagement voor de implementatie werd 
verzorgd door het Centrum voor Cybersecurity België (CCB). Zoals u 
weet, zijn de platformen ondertussen operationeel, met heel goede re-
sultaten. 
 
De filtersoftware is op zich geen wettelijke verplichting. Naar ik vernam, 
zal ook Orange, op aandringen van het BIPT, dergelijke software in-
stalleren. Dat staat gepland voor het tweede kwartaal (Q2) van 2025. 
Op die manier zullen vanaf dan alle Belgische gebruikers beschermd 
zijn. 
 
Inzake privacy moet zowel de software als het operationele beheer vol-
doen aan de bepalingen in de wet betreffende de elektronische com-
municatie, meer bepaald artikel 125, § 1, 7°. Zo mogen de berichten 
enkel machinaal worden onderzocht om fraude vast te stellen en is 
menselijke tussenkomst alleen toegestaan om de goede werking van 
de algoritmes te controleren. Het BIPT ziet hier strikt op toe, en in dit 
kader zijn de operatoren ook verplicht een jaarlijks rapport op te stellen. 
 

01.02  Petra De Sutter, ministre: 

Dans le cadre de la facilité pour la 
reprise et la résilience, des fonds 
européens ont été consacrés au 
développement de plateformes de 
smishing, qui offrent une solution 
structurelle et proactive. Aucun lo-
giciel spécial n'a été développé à 
cet effet. En revanche, une sub-
vention d'au maximum 50 % a été 
mise à disposition pour l'achat de 
logiciels disponibles sur le marché. 
 
Tous les opérateurs ont pu intro-
duire une demande. Telenet a bé-
néficié d'un subside de 501.265 eu-
ros, et Proximus de 664.158 euros. 
Orange implémentera également 
un tel logiciel au deuxième tri-
mestre 2025. Il n'existe actuelle-
ment aucune obligation légale. 
 
En ce qui concerne le respect de la 
vie privée, le logiciel et la gestion 
opérationnelle doivent satisfaire 
aux dispositions de la loi sur les 
communications électroniques. 
L'IBPT veille à leur strict respect, et 
les opérateurs doivent établir un 
rapport tous les ans. 
 

01.03  Alexander Van Hoecke (VB): Mevrouw de minister, dit pro-

bleem lijkt steeds groter te worden. Het onderscheid tussen phishing 
via e-mail, dat we allemaal kennen, en smishing is vrij groot. Iedereen 
kent wel verhalen over smishing, over sms-berichten die er heel be-
trouwbaar uitzien. Dat is zeker een uitdaging. 

01.03  Alexander Van Hoecke 

(VB): Le prochain gouvernement 
devra peut-être envisager une obli-
gation légale pour veiller à ce que 
les nouveaux acteurs du marché 
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Het is een goede zaak dat nu alle Belgische gebruikers beschermd 
zijn. Misschien moet de volgende regering een wettelijke verplichting 
overwegen om er zeker voor te zorgen dat ook nieuwe spelers op de 
markt de software zullen gebruiken. 
 
Ook de privacy is een belangrijk punt. We moeten erover waken dat de 
software op geen enkele manier misbruikt kan worden. 
 

utilisent également le logiciel. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Dieter Keuten aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Tele-

communicatie en Post) over "De telecomfactuur" (56001247C) 

02 Question de Dieter Keuten à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, Té-

lécoms et Poste) sur "La facture de télécommunications" (56001247C) 
 

02.01  Dieter Keuten (VB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de minis-

ter, er is momenteel beweging in telecomland en daar zijn wij blij om. 
Het BIPT onderzoekt regelmatig de verschillende formules die beschik-
baar zijn voor de consument. Uit een onderzoek blijkt dat een klassieke 
bundel duurder is dan een gemengde oplossing waarbij de consument 
een beroep doet op verschillende providers voor internet, mobiele en 
vaste telefonie, televisie en eventueel nog andere diensten. Het BIPT 
raadt de consumenten daarom aan om op regelmatige basis, liefst 
meermaals per jaar, een vergelijking te maken en na te gaan of hun 
telecomabonnement nog wel het meest geschikt is voor hun profiel. 
Daarvoor staat de website bestetarief.be ter beschikking, waar de ver-
schillende tarieven vergeleken kunnen worden. Via de Easy Switch-
procedure kan worden overgeschakeld naar een andere provider. 
 
Mevrouw de minister, het merendeel van de klanten bij de klassieke 
telecomproviders switcht niet, verandert dus niet, van operator. De 
webstek bestetarief.be en de Easy Switch-procedure lijken volgens 
ons dus niet effectief. Hoe reageert u daarop? De procedure om van 
provider te veranderen, is nog steeds vrij omslachtig en klantonvrien-
delijk. De consument moet zelf nagaan of er goedkopere tarieven zijn 
en een omschakeling aanvragen. De operator is verplicht om de klant 
één keer per jaar te informeren over het voordeligste tariefplan, maar 
daardoor is de klant nog niet van de alternatieven op de hoogte. Bent 
u van oordeel dat het BIPT beter periodiek zou berichten over goedko-
pere alternatieven bij andere operatoren? Ik bedoel wel degelijk com-
municatie vanuit het BIPT zelf ten aanzien van de consument. 
 
Uit de praktijk blijkt dat de Belgische consumenten kiezen voor een 
data-abonnement dat meer datavolume bevat dan ze eigenlijk nodig 
hebben. Ze kiezen dus voor zekerheid om de extra kosten van een 
hoger datagebruik te vermijden. Hoe kan dat volgens u verholpen wor-
den, zodat consumenten extra kosten vermijden? 
 

02.01  Dieter Keuten (VB): Le 

monde des télécommunications 
est en pleine évolution, mais de 
nombreux clients restent chez leur 
fournisseur classique et utilisent 
peu les outils qui doivent faciliter le 
changement d'opérateur, tels que 
le site web meilleurtarif.be et la pro-
cédure Easy Switch. Estimez-vous 
que ces initiatives assez labo-
rieuses et peu conviviales sont effi-
caces? 
 
Les opérateurs sont tenus d'infor-
mer chaque année leurs clients sur 
le plan tarifaire le plus avantageux, 
mais cette obligation ne permet 
pas aux clients d'avoir connais-
sance, pour autant, des offres de la 
concurrence. Estimez-vous que 
l'Institut belge des services pos-
taux et des télécommunications 
(IBPT) devrait informer périodique-
ment les consommateurs sur des 
offres moins onéreuses de la con-
currence? Comment éviter que les 
consommateurs optent pour des 
abonnements offrant plus de don-
nées que ce dont ils ont besoin 
dans le seul but d'éviter des frais 
supplémentaires? 
 

02.02 Minister Petra De Sutter: Het klopt dat de consumenten door 

het BIPT aangemoedigd worden om hun tariefplan goed te kiezen en 
over te stappen wanneer blijkt dat andere plannen beter aansluiten bij 
hun profiel. De regulator heeft daarvoor tools ontwikkeld, zoals de ta-
riefvergelijker bestetarief.be, maar ook een kwaliteitsbarometer die de 
kwaliteit van de dienstverlening van de operatoren in kaart brengt en 
een atlas met de dekkingskaarten. Het klopt dat de rol van het BIPT op 
dat vlak beperkt blijft tot het aanzetten van de consumenten. Het kan 

02.02  Petra De Sutter, ministre: 

L'IBPT encourage les consomma-
teurs à choisir minutieusement leur 
plan tarifaire et à en changer lors-
qu'un plan plus adapté est dispo-
nible. À cette fin, il propose des ou-
tils tels que meilleurtarif.be, un ba-
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consumenten uiteraard niet verplichten om over te schakelen. Zoals 
men in het Engels zegt: you can take a horse to the water, but you 
cannot make it drink. 
 
Onze Belgische consumenten veranderen echter niet zo gemakkelijk 
van operator. Men heeft onderzocht waarom dat zo is en daarvoor zijn 
verschillende redenen. De prijs is bijvoorbeeld een element, maar ook 
de tevredenheid bij de huidige operator. Soms is men immers bereid 
meer te betalen omdat men heel tevreden is of al heel lang bij een 
operator zit. De reputatie en netwerkdekking zijn ook belangrijke ele-
menten, net als het feit dat het financiële voordeel soms te klein is om 
de switch te maken of omdat men het te complex vindt.  
 
Nochtans is Easy Switch echt niet zo'n ingewikkelde procedure. Ze 
maakt het heel eenvoudig om van operator te wisselen. Ze bestaat 
sinds 2017, maar we hebben deze legislatuur nog wat verbeteringen 
aangebracht. Bestetarief.be staat sinds 2020 online. Daar kunnen con-
sumenten via de onlineklantenzone bij hun operator een automatische 
simulatie maken van tariefplannen op basis van hun verbruiksprofiel. 
De link naar de prijssimulator wordt op die manier wel eenvoudig ge-
maakt. De consument krijgt ook aanbiedingen van concurrenten te zien 
die aansluiten bij zijn of haar profiel. 
 
Er zijn de laatste jaren redelijk intensieve promotiecampagnes geweest 
om bestetarief.be en het BIPT bekender te maken bij een breder pu-
bliek. Het BIPT stelt zelf vast en erkent dat de reikwijdte van de tool 
toch beperkt blijft. Uw vraag is dus zeker legitiem en we moeten erover 
nadenken hoe we dat beter kunnen doen. 
 
Sinds 2012 voert het BIPT zelf ook prijsvergelijkingen uit op basis van 
huishoudensprofielen. Over die vergelijkingen wordt ook gericht ge-
communiceerd via verschillende kanalen, zelfs ook via sociale netwer-
ken. Men probeert het dus echt wel. 
 

romètre de qualité et un atlas con-
tenant des cartes de couverture. 
Toutefois, l'IBPT ne peut que con-
seiller et encourager, et non obli-
ger. 
 
Les consommateurs belges ne 
changent pas facilement d'opéra-
teur, et ce pour diverses raisons, 
telles que la satisfaction vis-à-vis 
de leur fournisseur actuel, la cou-
verture de réseau ou un avantage 
financier trop modeste offert par un 
autre opérateur. La procédure 
Easy Switch existe depuis 2017 et 
est de plus en plus conviviale. La 
portée des outils tels que meilleur-
tarif.be demeure toutefois res-
treinte en dépit de campagnes de 
promotion intensives et d'améliora-
tions. Nous devons examiner com-
ment nous pouvons progresser 
dans ce domaine.  
 
L'IBPT compare les tarifs depuis 
2012 et communique à ce sujet par 
le biais de différents canaux, y 
compris les réseaux sociaux. 
 

Monsieur le président, je sais que mon temps de parole est écoulé 
mais j'ai encore quelque chose à dire. 
 

 

Le président: Je vous en prie. Nous avons le temps. 
 

02.03 Minister Petra De Sutter: Veel consumenten kiezen formules, 

abonnementen met meer data dan ze eigenlijk nodig hebben, vaak om-
dat ze niet goed weten hoeveel ze in werkelijkheid verbruiken of uit 
onzekerheid of uit 'verliesaversie', dat betekent angst voor extra kosten 
bij een overschrijding van het dataverbruik dat bij de bundel hoort. Het 
dataverbruik is niet altijd perfect in te schatten, waardoor consumenten 
meer betalen dan ze nodig hebben. Bij overschrijdingen van de bundel 
betalen ze immers veel meer. Dus kiezen consumenten voor meer ze-
kerheid en bouwen ze een extra buffer in.  
 
Nochtans informeert het Belgisch Instituut voor postdiensten en tele-
communicatie (BIPT) opnieuw de consumenten dat ze het best een 
tariefplan kunnen kiezen dat perfect aansluit bij hun gemiddelde profiel. 
Ook zijn de operatoren verplicht om hun klanten inzicht te geven in hun 
recente verbruik via de klantenzones. De tools daarvoor bestaan dus. 
Ik ben het evenwel helemaal met u eens dat we met zijn allen de con-
sumenten er nog bewuster van moeten maken dat vergelijken de 
moeite loont, zoals we dat doen voor energie. 
 

02.03  Petra De Sutter, ministre: Il 

est exact que les clients paient 
souvent plus que nécessaire par 
crainte de frais supplémentaires en 
cas de dépassement du forfait de 
données. L'IBPT souligne l'impor-
tance d'un plan tarifaire adapté à la 
consommation. Les opérateurs 
sont tenus d'informer les clients de 
leur consommation. Nous devons 
continuer à convaincre les con-
sommateurs qu'il vaut la peine de 
comparer. 
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02.04  Dieter Keuten (VB): Mevrouw de vice-eersteminister, we zitten 

grotendeels op dezelfde golflengte. De consumenten moeten blijvend 
worden geïnformeerd over de bestaande tools. Bestetarief.be is heel 
makkelijk te vinden, maar persoonlijk had ik nog nooit gehoord van de 
door u vermelde kwaliteitsbarometer en atlas, voordat ik kennismaakte 
met het BIPT. Op dat vlak is er dus nog wat werk aan de winkel.  
 
Een consument gaat er natuurlijk ook van uit dat hij bij een bundel, 
zijnde een combinatie van diensten, van een bepaalde provider het 
beste tarief krijgt. Dat is perceptie natuurlijk. Uit onderzoek blijkt dat dat 
niet het geval is. Die informatie moet meer worden gecommuniceerd. 
We moeten consumenten aanraden gefragmenteerd te vergelijken. 
 
Ik ben blij dat Easy Switch bestaat en dat het werd verbeterd. Het moet 
blijvend worden verbeterd, want de pakketten worden almaar com-
plexer. De extra diensten die bij die pakketten worden aangeboden, 
zorgen ervoor dat die pakketten almaar moeilijker te vergelijken zijn. 
De Easy Switch-procedure moet dus voortdurend volgen.  
 

02.04  Dieter Keuten (VB): Nous 

sommes en grande partie sur la 
même longueur d'ondes: les con-
sommateurs doivent être mieux in-
formés. Bon nombre d'entre eux 
pensent à tort que les forfaits sont 
toujours plus avantageux. Easy 
Switch est une procédure utile qu'il 
faut sans cesse améliorer. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Dieter Keuten aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Telecommunicatie 
en Post) over "DIGI" (56001554C) 
- Anne Pirson aan Petra De Sutter (VEM Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven, Telecommunicatie 
en Post) over "De komst van DIGI op de Belgische markt" (56001593C) 

03 Questions jointes de 

- Dieter Keuten à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, Télécoms et Poste) 
sur "L'entreprise DIGI" (56001554C) 
- Anne Pirson à Petra De Sutter (VPM Fonction publique et Entreprises publiques, Télécoms et Poste) 
sur "L'arrivée de DIGI sur le marché belge" (56001593C) 
 

03.01  Dieter Keuten (VB): Mevrouw de minister, met DIGI is er ein-

delijk een vierde speler gestart op onze telecommarkt, hoera en profi-
ciat. Eindelijk, want in België betalen we veel te veel voor telefonie en 
internet. In onze buurlanden liggen de facturen aanzienlijk lager. Met 
de komst van DIGI lijkt daar verandering in te komen. DIGI heeft zich 
meteen in de markt gezet als prijsbreker, met prijzen die tot drie keer 
lager liggen dan die van Telenet en Proximus. Op het eerste gezicht is 
dat fantastisch goed nieuws, want op die manier zal de concurrentie 
aangezwengeld worden. 
 
We moeten echter waakzaam zijn en ervoor zorgen dat er geen sprake 
is van afbraakprijzen of predatory pricing. Dat gebeurt wanneer een 
bedrijf tijdelijk erg lage prijzen aanbiedt om rivalen uit de markt te druk-
ken, waarna de prijzen verhoogd worden tot boven het marktniveau. 
Bij die strategie worden de verliezen op korte termijn gecompenseerd 
door veel te hoge prijzen over een langere periode bij een groter markt-
aandeel. 
 
Mevrouw de minister, hoe verklaart u dat DIGI dergelijke competitieve 
prijzen kan aanbieden, terwijl Proximus, waarvan wij allemaal aandeel-
houder zijn, dat niet kan? 
 
Welke controles werden er uitgevoerd door de BMA op het aanbod van 
DIGI? Zijn er aanwijzingen van dumpingprijzen? Misschien is het daar-
voor nog vroeg, maar toch hoor ik graag uw mening daarover. 

03.01  Dieter Keuten (VB): Avec 

DIGI, un quatrième opérateur 
émerge enfin sur notre marché des 
télécommunications. DIGI a an-
noncé d'emblée son intention de 
casser les prix. Nous devons toute-
fois veiller à ce qu'il ne s'agisse pas 
de prix d'éviction ou prédatoires. 
 
Certains indices le laissent-ils pen-
ser? L'Autorité belge de la concur-
rence (ABC) a-t-elle contrôlé l'offre 
de DIGI? Comment se fait-il que 
DIGI puisse pratiquer des prix 
aussi bas, contrairement à Proxi-
mus? Proximus a-t-il pris des déci-
sions stratégiques et financières 
erronées? 
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Als de lage prijzen van DIGI louter het gevolg zijn van een operationeel 
efficiëntere organisatie, betekent dit dat werd nagelaten om de organi-
satie van Proximus onder de loep te nemen. Hoe komt het dat DIGI 
zulke lage tarieven kan aanbieden en Proximus niet? Wat is uw reactie 
daarop? 
 
De uitrol van 5G en de glasvezelnetwerken vereist stevige investerin-
gen van de telecomspelers, maar die blijven achterophinken. Werden 
er bij Proximus verkeerde financieel-strategische beslissingen geno-
men? 
 

03.02  Anne Pirson (Les Engagés): Madame la vice-première mi-

nistre, comme on vient de le dire, la semaine dernière, un nouvel opé-
rateur télécom low cost est arrivé sur le marché belge. Il offre des tarifs 
défiant toute concurrence, jusqu'à six fois moins chers que les offres 
de base des opérateurs traditionnels. Cela aura probablement un effet 
bénéfique sur le portefeuille des Belges.  
 
Ce bousculement, dans un marché jusqu'à présent plutôt fermé, sou-
lève des questions stratégiques sur le développement et la régulation 
du secteur des télécommunications. Nous espérons que cette arrivée 
puisse améliorer la concurrence dans un marché souvent critiqué pour 
ses tarifs élevés et sa concentration. Nous regrettons d'ailleurs que, 
jusqu'à présent, les consommateurs n'aient pas pu bénéficier d'une 
concurrence saine. 
 
Cela implique aussi des défis en matière d'équité concurrentielle, 
d'usage des infrastructures et de respect des normes nationales. 
 
La Belgique a l'obligation, en tant que membre de l'Union européenne, 
d'accueillir des acteurs respectant les règles du marché unique. Ce-
pendant, il est essentiel de garantir que cette ouverture s'opère dans 
des conditions équilibrées, notamment pour préserver la pérennité du 
secteur et éviter toute distorsion. 
 
Madame la ministre, comment évaluez-vous l'impact de l'arrivée de 
DIGI sur la concurrence dans le secteur des télécommunications 
belge? 
 
Quelles mesures sont-elles prévues pour garantir que les conditions 
d'entrée des nouveaux opérateurs restent conformes aux principes 
d'équité et de régulation du marché, sans avantager ou désavantager 
un acteur spécifique? 
 
Enfin, existe-t-il des initiatives en cours pour s'assurer que tout nouvel 
entrant, y compris DIGI, respecte les exigences belges et européennes 
en matière de sécurité des réseaux et de souveraineté numérique? 
 

03.02  Anne Pirson (Les Enga-

gés): Vorige week is er een nieuwe 
telecomoperator op de markt geko-
men, die tarieven aanbiedt die tot 
zes keer goedkoper zijn dan die 
van de traditionele operatoren. De 
consument zal daar waarschijnlijk 
wel bij varen, maar het doet vragen 
rijzen over de regulering van de 
sector. We hopen dat de komst van 
deze operator tot meer concurren-
tie zal leiden in die markt, die bekri-
tiseerd wordt vanwege de hoge ta-
rieven en de concentratie. 
 
Dat brengt uitdagingen met zich 
mee op het vlak van een gelijk 
speelveld, het gebruik van de infra-
structuur en de naleving van de na-
tionale normen. België is verplicht 
om marktspelers toe te laten die de 
regels van de interne markt in acht 
nemen, maar men moet ervoor zor-
gen dat de openstelling op een 
evenwichtige manier gebeurt, om 
de sector op lange termijn te be-
stendigen en marktverstoringen te 
voorkomen. 
 
Welk effect zal de komst van DIGI 
op de concurrentie hebben volgens 
u? Hoe kan men garanderen dat de 
beginselen van een gelijk speel-
veld en marktregulering nageleefd 
worden? Worden er initiatieven ge-
nomen om ervoor te zorgen dat 
elke nieuwe marktspeler voldoet 
aan de normen inzake de beveili-
ging van de netwerken en digitale 
soevereiniteit? 
 

03.03  Petra De Sutter, ministre: Madame Pirson, monsieur Keuten, 

en ce qui concerne les services mobiles, l'un des objectifs de l'octroi 
d'une licence à un quatrième opérateur était précisément de renforcer 
la dynamique concurrentielle et d'entraîner ainsi une baisse des prix 
de détail. Il n'est donc pas illogique en soi qu'un nouvel arrivant sur le 

03.03 Minister Petra De Sutter: 

Een van de doelstellingen van het 
toewijzen van een licentie aan een 
vierde mobiele operator was om de 
concurrentiële dynamiek aan te 
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marché propose des prix inférieurs à la moyenne pour conquérir des 
parts de marché.  
 

wakkeren, wat tot prijsverlagingen 
zou leiden. Het is niet onlogisch dat 
een nieuwkomer lagere prijzen 
aanbiedt om marktaandeel te ver-
overen. 
 

De mobiele prijzen van DIGI zijn in feite vergelijkbaar met die van de 
B-merken, zeg maar de B-formules van bestaande mobiele operato-
ren, zoals Scarlet, Mobile Vikings van Proximus of hey! van Orange. 
Die merken kunnen concurreren met de nieuwe prijzen van DIGI, 
vooral omdat DIGI op dit moment nog geen 5G aanbiedt. De operator 
maakt daarvoor gebruik van het 4G-netwerk van Proximus. Dat is toch 
een belangrijk detail, me dunkt. Daartoe is een commerciële overeen-
komst met Proximus afgesloten. Proximus haalt daar dus ook inkom-
sten uit, opnieuw een belangrijk detail. 
 
Het ligt wettelijk vast dat DIGI zal moeten investeren in een eigen 5G-
infrastructuur, al heeft de operator wel het voordeel het mobiele spec-
trum goedkoper te hebben kunnen kopen dan zijn concurrenten. De 
prijszetting van zijn product met 5G valt dus nog af te wachten. Voor-
lopig hebben we nog geen idee wat er op de markt zal komen. 
 
Wat het bestaande kader betreft, vergelijkt het BIPT in zijn internatio-
nale prijzenstudie elk jaar de prijzen van alle operatoren, waaronder 
Proximus, met die van alle buitenlandse spelers. Uit die studie blijkt dat 
de tarieven van Belgische operatoren in het algemeen hoog zijn. Daar-
over krijg ik dan ook al jaren vragen. 
 
Hoewel de prijzen van DIGI vandaag lager liggen, betekent dat niet a 
priori dat er sprake zou zijn van dumpingprijzen, en al helemaal niet 
van verkoop met verlies. Zoals u weet, verbiedt het Wetboek van eco-
nomisch recht dat een goed met verlies wordt verkocht. 
 
Het BIPT laat me weten dat het geen zicht heeft op controles die al dan 
niet door de Belgische Mededingingsautoriteit (BMA) zijn of zullen wor-
den uitgevoerd. Uw vraag over de BMA richt u dan ook beter tot mijn 
collega bevoegd voor Economie, onder wiens bevoegdheid de BMA 
valt. 
 
Mijnheer Keuten, u vroeg of er verkeerde financiële beslissingen zou-
den zijn genomen bij Proximus. Daarop is het antwoord eenvoudigweg 
nee. Bij het bepalen van het tarief voor fiber of glasvezel wordt op basis 
van de kostenmodellen die het BIPT hanteert, altijd een gemiddelde 
kostprijs genomen om één prijs voor alle gebieden in België te bepalen. 
 
Proximus bereikt momenteel 30 % van de Belgische huishoudens met 
zijn glasvezelnetwerk. DIGI heeft fiber aangekondigd voor 10 euro in 
een dichtbevolkt gebied als Brussel. De uitrolkosten in Brussel kan 
men onmogelijk vergelijken met die in minder dichtbevolkte of rurale 
gebieden, waar de kosten voor één aansluiting duizenden euro's kun-
nen bedragen. Dat is de huidige markt met betrekking tot glasvezel.  
 
Het is de duidelijke doelstelling van de overheid om iedereen toegang 
te geven tot een snelle internetverbinding, zodat heel België kan wor-
den aangesloten op de digitale samenleving. Op dat vlak is het belang-
rijk een evenwichtig beleid te voeren dat rekening houdt met maximale 
connectiviteit, digitale inclusie, respect voor de bestaande wetgeving, 
tewerkstelling, betaalbare prijzen en consumentenbescherming. Al die 

Les tarifs des services mobiles de 
DIGI sont comparables à ceux des 
marques B d'autres opérateurs. Si 
ces marques peuvent concurren-
cer DIGI, c'est surtout parce que 
cet opérateur n'offre pas encore la 
5G. Il utilise le réseau 4G de Proxi-
mus, qui y gagne dès lors égale-
ment. DIGI est tenu légalement 
d'investir dans une infrastructure 
5G. Le tarif de l'offre 5G n'est donc 
pas encore connu. 
 
Il ressort de l'étude comparative 
des prix à l'échelle internationale 
réalisée par l'IBPT que les tarifs 
des télécommunications en Bel-
gique sont élevés. Bien que les ta-
rifs de DIGI soient inférieurs aux 
prix du marché, cela ne signifie pas 
qu'il fasse du dumping ou qu'il 
vende à perte. L'IBPT n'a pas 
d'idée précise des contrôles effec-
tués par l'ABC. Cette question re-
lève de la compétence du ministre 
de l'Économie. 
 
Proximus n'a pas pris de mau-
vaises décisions. Le tarif de la fibre 
a été fixé sur la base du prix 
moyen, donc en tenant compte du 
coût de raccordement élevé en 
zone rurale. Actuellement, 30 % 
des ménages belges peuvent bé-
néficier du réseau de fibre optique 
de Proximus. DIGI a annoncé la 
fibre à 10 euros dans les zones 
densément peuplées de Bruxelles. 
Les coûts du déploiement n'y sont 
pas comparables. 
 
L'objectif des autorités est de per-
mettre à tout un chacun d'accéder 
à l'Internet haut débit. Une politique 
équilibrée tient compte d'une con-
nectivité maximale, de l'inclusion 
numérique, du respect de la légi-
slation, de l'emploi, de l'accessibi-
lité des tarifs et de la protection des 
consommateurs. Nous tentons de 
créer des conditions de concur-
rence équitables sur notre marché 
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zaken zijn belangrijk. Zo proberen wij een gelijk speelveld te creëren 
op de Belgische telecommarkt.  
 

des télécommunications. 
 

En tant qu'opérateur de télécommunications, DIGI est évidemment 
soumis aux obligations auxquelles les opérateurs de télécoms sur le 
marché belge doivent satisfaire. Il n'y aura aucune exception. Ces 
règles comprennent notamment des obligations en matière de sécurité 
des réseaux et des données à caractère personnel. Il s'agit notamment 
des mesures de sécurité prévues dans la réglementation NIS 2, d'une 
autorisation ministérielle pour le déploiement d'un réseau 5G, de l'ac-
cès aux services d'urgence via les numéros d'urgence et les messages 
via les systèmes d'alerte du public, des obligations relatives au traite-
ment des données à caractère personnel, de l'identification des utilisa-
teurs finaux et de la conservation de données. Ce sont des obligations 
pour tous les opérateurs. À l'avenir, l'Institut belge des services pos-
taux et des télécommunications (IBPT) contrôlera le respect des obli-
gations, comme il le fait pour les opérateurs de télécoms déjà actifs, 
par le biais d'inspections.  
 

Voor DIGI gelden dezelfde ver-
plichtingen als voor elke andere te-
lecomoperator. Het betreft meer 
bepaald de maatregelen inzake de 
beveiliging van de netwerken en de 
persoonsgegevens zoals bepaald 
in de NIS2-richtlijn, een ministeriële 
machtiging voor de uitrol van een 
5G-netwerk, de toegang tot nood-
diensten en waarschuwingsberich-
ten, de identificatie van de eindge-
bruikers en de bewaring van gege-
vens. Het Belgisch Instituut voor 
postdiensten en telecommunicatie 
(BIPT) zal via inspecties toezien op 
de nakoming van die verplichtin-
gen, net zoals dat voor de reeds 
actieve operators gebeurt.  
 

03.04  Dieter Keuten (VB): Mevrouw de vice-eerste minister, Proxi-

mus hoort dus eigenlijk te verdienen aan de komst van DIGI, want het 
heeft daarmee een commerciële overeenkomst gesloten. De aandeel-
houders van Proximus, beter gezegd de markten, denken er op dit mo-
ment heel anders over. Het Proximusaandeel is de voorbije weken 
sterk blijven dalen. Het is wel wat gestabiliseerd, maar het blijft dalen. 
Nochtans is de informatie dat er een vierde speler zou starten al lang 
bekend.  
 
Proximus heeft ook een eigen B-merk, Scarlet. De toekomst zal uitwij-
zen of Scarlet de concurrentie met DIGI kan aangaan.  
 
De komst van die vierde speler heeft zesenhalf jaar op zich laten wach-
ten. Toenmalig minister De Croo heeft dat immers al in de zomer van 
2018 aangekondigd. Het heeft dus lang geduurd. Ik hoop dat u uw er-
varing met uw opvolger zult delen en dat het gelijke speelveld op de 
Belgische telecommarkt behouden, gecontroleerd en beschermd blijft. 
Ik hoop dus dat de ervaring die u hebt opgebouwd, kan worden door-
gegeven, zodat er binnenkort een vijfde speler kan toetreden tot deze 
markt om hem concurrentiëler te maken en onze prijzen tot het niveau 
van de buurlanden te doen zakken.  
 

03.04  Dieter Keuten (VB): Proxi-

mus devrait profiter de l'arrivée de 
DIGI, or l'action de Proximus ne 
cesse de diminuer. J'espère que 
vous partagerez votre expérience 
avec votre successeur, afin qu'un 
cinquième acteur puisse arriver sur 
le marché prochainement et que 
les prix soient enfin ramenés au ni-
veau de celui de nos voisins. 
 

03.05  Anne Pirson (Les Engagés): Madame la ministre, je vous re-

mercie de vos explications. J'ai bien compris que l'arrivée de DIGI allait 
alimenter la concurrence et proposer des offres tarifaires plus compé-
titives. De même, je vous remercie de nous avoir expliqué comment 
allaient se partager les infrastructures avec Proximus. 
 
Les acteurs historiques doivent être encouragés à revoir leur offre pour 
mieux répondre aux attentes des consommateurs, tout en maintenant 
des standards élevés. Il faut quand même rester attentif à l'avenir à la 
baisse des prix à court terme pour que ça n'occulte pas la nécessité de 
garantir la pérennité de cette concurrence.  
 

03.05  Anne Pirson (Les Enga-

gés): De operatoren die sinds jaar 
en dag actief zijn op onze markt 
moeten ertoe aangemoedigd wor-
den hun aanbod te herzien zodat 
het beter aan de verwachtingen 
van de consument beantwoordt, 
terwijl er toch hoge standaarden 
gehandhaafd worden. Prijsverla-
gingen op korte termijn mogen 
geen rookgordijn optrekken waar-
door de noodzaak van duurzame 
concurrentie uit het oog wordt ver-
loren.  
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
Le développement des questions est suspendu de 15 h 06 à 15 h 08. 
De behandeling van de vragen wordt geschorst van 15.06 uur tot 15.08 uur. 
 

04 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

historische liften" (56001180C) 

04 Question de Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les 

ascenseurs historiques" (56001180C) 
 

04.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de minister, ik verwijs 

zoals gewoonlijk naar de schriftelijke voorbereiding van mijn vraag. 
 
De problematiek rond historische liften in België bevindt zich op het 
kruispunt van erfgoedbescherming, veiligheidseisen en toegankelijk-
heid. Historische liften zijn vaak waardevolle elementen van ons cultu-
reel erfgoed, maar voldoen niet altijd aan de moderne veiligheidsvoor-
schriften. 
 
Het Koninklijk Besluit met betrekking tot de historische liften trad in 
werking per 01/01/23. De deadline tegen wanneer de historische liften 
in regel dienen gesteld te worden werd evenwel vastgelegd op 
31/12/2027. 
 
Een goede zaak die voldoende tijd zou moeten geven om tot een op-
lossing te komen voor de vele historische liften in Vlaanderen die dreig-
den verloren te gaan, maar we mogen natuurlijk niet stilvallen. 
 
Vandaar volgende vragen: 
 
Hoeveel historische liften in België vallen onder deze specifieke regel-
geving? Kan een overzicht worden gegeven van het aantal en de ver-
spreiding per regio?   
 
Wat is de stand van zaken om tot een oplossing te komen voor de 
historische liften? 
 
Worden er uitzonderingsmaatregelen of flexibele normen voorzien om 
historische liften te beschermen, zonder dat de veiligheid in gevaar 
komt? Bijvoorbeeld door hybride oplossingen toe te staan waarbij de 
authentieke uitstraling behouden blijft? 
 
Hoe verloopt de werking van de 3 verschillende werkgroepen die hier-
bij betrokken worden (open schachten – schuifdeuren en voorgevels – 
glazen kooidaken)? Hoe vaak kwamen zij het afgelopen jaar samen? 
Wanneer staat de het volgende overleg van de verschillende werkgroe-
pen gepland? Kwam men al tot concrete resultaten of oplossingen? 
 
Hoe verloopt de samenwerking met de gewesten (Erfgoed)? Hoe vaak 
was er het afgelopen jaar een effectief overleg? Wanneer staat het vol-
gende overleg gepland? Wat waren en wat zullen de belangrijkste pun-
ten van discussie zijn? 
 
Wanneer mogen eigenaars zich verwachten aan de resultaten over 
welke technische oplossingen zullen worden aanvaard, zodat er ver-
volgens effectief nog voldoende tijd rest voor de eigenaars om de liften 

04.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Les ascenseurs historiques 
constituent souvent des éléments 
de grande valeur de notre patri-
moine culturel, mais ils ne répon-
dent pas toujours aux prescriptions 
modernes en matière de sécurité. 
D'ici fin 2027, tous les ascenseurs 
historiques devront répondre aux 
conditions énumérées dans un ar-
rêté royal. 
 
De combien d'ascenseurs s'agit-il? 
Veuillez fournir une ventilation par 
région. Quelle est la situation ac-
tuelle? Des solutions hybrides ou 
des exceptions sont-elles autori-
sées? À quels résultats les trois 
groupes de travail sont-ils déjà par-
venus? Comment se déroule la col-
laboration avec les régions? 
Quand les propriétaires sauront-ils 
quelles solutions techniques sont 
acceptées? 
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op basis van deze resultaten aan te passen? Eind 2023 gaf u nog aan 
dat het een kwestie van 'van dagen of weken'. 
 

04.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mevrouw Van Bossuyt, be-

dankt voor uw vraag over de historische liften, een verhaal dat startte 
in het begin van de vorige legislatuur. 
 
Navraag bij de gewesten leert ons dat Brussel momenteel 440 liften 
met een attest van historische waarde telt, Vlaanderen 144 en Wallonië 
22. Het is natuurlijk mogelijk dat er nog bijkomende attesten zullen wor-
den afgeleverd. Al die liften kunnen genieten van door de werkgroepen 
waarin de erfgoeddiensten een prominente rol hebben gespeeld, aan-
gepaste richtlijnen voor modernisatie. 
 
De resultaten van de werkgroepen werden voorgesteld in een plenaire 
vergadering met de belanghebbenden op 24 januari van dit jaar. De 
mogelijke standaardoplossingen zorgen dan ook voor een zo goed mo-
gelijke bescherming van de historische waarde van de liften, zonder 
dat men daarbij de veiligheid uit het oog verliest. Met de publicatie van 
de richtlijnen op de website van de FOD Economie in maart 2024 is de 
opdracht van de werkgroepen volbracht. Ze kwamen nadien dan ook 
niet meer samen. Het is nu aan de eigenaars van historisch waarde-
volle liften om ervoor te zorgen dat zij de ruime deadline van 31 de-
cember 2027 niet missen. 
 

04.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: À Bruxelles, 440 ascen-
seurs font l'objet d'un certificat de 
valeur historique. Ils sont au 
nombre de 144 en Flandre et de 22 
en Wallonie. Je n'exclus pas la 
possibilité que d'autres certificats 
suivent. Tous ces ascenseurs se 
voient attribuer des directives de 
modernisation qui leur sont adap-
tées et qui émanent des groupes 
de travail. Ces groupes de travail 
ont présenté leurs résultats au 
cours d'une séance plénière avec 
les parties prenantes le 24 janvier 
2024. Ils ont publié les directives 
sur le site web du SPF Économie 
en mars 2024. Leur mission s'est 
ainsi achevée. Il revient désormais 
aux propriétaires de ne pas louper 
le coche et de respecter une 
échéance qui leur laisse largement 
le temps de moderniser leurs as-
censeurs. 
 

04.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de minister, het on-

derwerp gaat inderdaad al terug tot het begin van de vorige legislatuur. 
De aantallen die u noemde, tonen aan dat het over heel wat liften gaat, 
die toch een belangrijke historische waarde hebben. Het is dan ook 
niet voor niets dat ze historische liften worden genoemd en het zou 
jammer zijn, als die verdwijnen. Zoals u zelf ook terecht zegt, mogen 
we echter niet inboeten op veiligheid. 
 
U verklaart dat het nu, nadat er eind januari een plenaire sessie plaats-
vond waarin de werkgroepen hun resultaten voorstelden, aan de eige-
naars is om te voldoen aan de nodige eisen tegen december 2027, wat 
overigens al een opgeschoven datum is. Ik vind het wel bijzonder dat 
er blijkbaar verder geen richtlijnen meer komen. Is het wel heel duidelijk 
voor de eigenaars welke technische oplossingen er mogelijk zijn? Kan 
ik dat afleiden uit de conclusies van die plenaire vergadering? Ik herin-
ner me dat er aanvankelijk veel discussie bestond over de toe te pas-
sen methode. Bestaat daarover nu duidelijkheid? Dat hoop ik althans, 
want anders kunnen de eigenaars natuurlijk niet aan die datum vol-
doen. 
 
Eerder heb ik u al gevraagd welke technische oplossingen mogelijk 
zullen zijn. Eind 2023 antwoordde u daarop dat het nog een kwestie 
van dagen of weken was. Ik begreep daaruit dat u verwees naar die 
plenaire vergadering, die in januari plaatsvond. We zullen ons dus 
moeten informeren bij de eigenaars of zij nu effectief duidelijkheid heb-
ben over de mogelijke technische oplossingen. 
 
Ik heb geen antwoord gekregen op de vraag of de eigenaars ook on-
dersteund zullen worden in de kosten die gepaard gaan met de restau-

04.03  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Je trouve particulier que de 
nouvelles directives ne suivent 
pas. Les propriétaires sont-ils dé-
sormais suffisamment informés? Il 
faudrait au moins le vérifier, non? 
Ma question sur l'éventuel soutien 
financier apporté aux propriétaires 
est restée sans réponse; je pré-
sume donc qu'ils ne seront pas ai-
dés.  
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ratie en de aanpassingen. Aangezien u daarop niet bent ingegaan, ver-
onderstel ik dat het antwoord neen is. 
 

04.04 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mevrouw Van Bossuyt, het 

antwoord is niet neen. De vraag of de eigenaars die steun al dan niet 
kunnen krijgen, valt onder de regionale bevoegdheden. 
 

04.04  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Cette supposition est er-
ronée. Il s'agit d'une compétence 
régionale. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
Le président: Les questions n° 56001187C de M. Xavier Dubois et 
n° 56001319C de M. Dieter Vanbesien sont transformées en questions 
écrites. 
 

De voorzitter: de vragen 
nrs. 56001187C van de heer Du-
bois en 56001319C van de heer 
Vanbesien worden omgezet in 
schriftelijke vragen. 
 

05 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk belast met 

Relance, strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) over "De onzekerheid in diverse sectoren 
in 2025" (56001361C) 

05 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail chargé de la 

Relance, des Investissements stratégiques, de la Politique scientifique) sur "L'insécurité dans diffé-
rents secteurs en 2025" (56001361C) 
 

05.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, ik weet niet 

of het u al dan niet is ontgaan, maar recent was er een peiling bij de 
leden van Voka. Daaruit bleek dat meer dan zes op tien bedrijven aan-
gaven dat ze de economische situatie negatief tot heel negatief beoor-
delen. 
 
Het is daarom belangrijk om daarover even met u van gedachten te 
wisselen. Voka heeft uiteraard een aantal aanbevelingen gedaan. Ik 
begrijp dat u en de PS niet mee aan de onderhandelingstafel zitten. 
Toch vind ik dat we, hoewel de regering in lopende zaken is, de situatie 
absoluut ernstig moeten nemen. 
 
Er wordt gesproken over heel veel sectoren, niet alleen over de auto-
sector, maar ook over de ICT-sector, de maakindustrie en andere. Er 
wordt niet alleen gewezen naar de stijgende kosten, maar ook naar de 
dalende vraag bij klanten. Dat maakt mij bijzonder bezorgd. Wanneer 
de orderboeken immers leeg geraken of zijn, zal dat uiteindelijk andere 
consequenties hebben, bijvoorbeeld voor de levensvatbaarheid van 
onze bedrijven, maar ook voor de werkgelegenheid en zo meer. 
 
We weten ook dat internationale bedrijven het bij ons al jaren niet goed 
doen. Een van de redenen zijn de hoge energie- en loonkosten. 
 
Mijnheer de minister, hoe bekijkt u de signalen van Voka? Bent u daar-
van op de hoogte? Wat is de visie van de huidige regering ter zake? 
Dat is niet onbelangrijk. 
 
Ik begrijp dat het om een gesplitste bevoegdheid gaat. Een deel is fe-
derale materie en een ander deel is gewestelijk. Vanuit de federale be-
voegdheden kunnen evenwel ook een aantal zaken worden gedaan. 
Welke maatregelen hebt u getroffen om de verschillende sectoren 
waarvan sprake zoveel mogelijk te vrijwaren? 
 
Ik kijk uit naar uw antwoord. 

05.01  Reccino Van Lommel 

(VB): Il ressort d'un sondage réa-
lisé par le Voka que six entreprises 
sur dix jugent la situation écono-
mique négative à très négative. Il 
s'agit non seulement du secteur 
automobile, mais également du 
secteur des technologies de l'infor-
mation, de l'industrie manufactu-
rière et d'autres secteurs. Les 
plaintes portent sur la hausse des 
coûts et sur la diminution de la de-
mande. Cette situation me préoc-
cupe, car, in fine, elle aura égale-
ment des conséquences pour l'em-
ploi. 
 
Comment percevez-vous les si-
gnaux envoyés par le Voka? 
Quelle est la vision du gouverne-
ment actuel en la matière? Quelles 
mesures avez-vous prises pour 
préserver le plus possible les diffé-
rents secteurs? 
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05.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Van Lommel, ik dank 

u voor uw vraag. 
 
Mijn administratie heeft kennisgenomen van de enquête die door de 
kamer van koophandel van Oost-Vlaanderen werd gevoerd en die 
werd gepubliceerd op de site van Voka. 
 
In het kader van de sectorale monitoring van de conjunctuur analyseert 
mijn administratie een reeks sleutelindicatoren, zoals omzet, tewerk-
stelling en ondernemersvertrouwen. De meeste indicatoren voor de 
verwerkende nijverheid en de maak- of profitdiensten registreerden na-
melijk een ongunstige evolutie. Volgens de maandelijkse enquêtes van 
de Europese Commissie stabiliseerde het ondernemersvertrouwen 
zich in de eerste helft van 2024, hoewel een verslechtering werd vast-
gesteld in de hoogtechnologische sector en in de handelssector.  
 
In het licht van de economische uitdagingen waarmee Europa wordt 
geconfronteerd, heeft de Europese Commissie van de verbetering van 
het concurrentievermogen een prioriteit gemaakt. België heeft de Eu-
ropese werkzaamheden op dat vlak actief ondersteund. Het komt de 
volgende regering toe om te beslissen over de nationale uitdagingen 
inzake concurrentievermogen. 
 

05.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Mon administration a pris 
connaissance de l'enquête menée 
par la chambre du commerce de 
Flandre orientale et publiée sur le 
site du Voka. Elle analyse des indi-
cateurs-clés, comme le chiffre d'af-
faires, l'emploi et la confiance des 
entrepreneurs. 
 
La plupart des indicateurs de 
l'industrie manufacturière et des 
services marchands ou de fabrica-
tion ont enregistré une évolution 
défavorable. Selon l'enquête men-
suelle de la Commission euro-
péenne, la confiance des entrepre-
neurs s'est stabilisée au premier 
semestre 2024, avec toutefois une 
détérioration dans les secteurs des 
hautes technologies et du com-
merce. 
 
L'amélioration de la compétitivité 
est une priorité de la Commission 
européenne. Il appartiendra au 
prochain gouvernement de décider 
des défis nationaux à relever en la 
matière. 
 

05.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u zegt dat 

de volgende regering daarover een beslissing moet nemen. De uitda-
gingen zijn inderdaad erg groot. Indien Voka noodkreten slaakt en 
meer dan 6 op 10 bedrijven een negatieve houding ten opzichte van 
de huidige situatie hebben, dan komt dat voort uit het beleid dat de 
afgelopen jaren werd gevoerd. U schuift het probleem dus door naar 
de volgende ploeg. 
 

05.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Si le pessimisme règne dans 
six entreprises sur dix aujourd'hui, 
c'est à cause de la politique qui a 
été menée ces dernières années. 
 

05.04 Minister Pierre-Yves Dermagne: Het is een gedeelde verant-

woordelijkheid. 
 

05.04  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: La responsabilité est par-
tagée. 
 

05.05  Reccino Van Lommel (VB): Dat klopt, maar ik denk dat we de 

voorbije jaren aardig wat kansen hebben gemist om een beter industri-
eel beleid te voeren, ook vanuit het federale niveau, laat dat duidelijk 
zijn. Ik vind dat spijtig, want er had veel meer kunnen gebeuren. Ons 
land heeft een aantal noodzakelijke hervormingen nodig om ervoor te 
zorgen dat die industrie, vooral de maakindustrie, in de toekomst een 
kans blijft hebben in ons land. Ik begrijp de signalen van Voka. Ik heb 
u daarover in het verleden vaak geïnterpelleerd en voor mij komt dat 
niet echt uit de lucht vallen. 
 

05.05  Reccino Van Lommel 

(VB): C'est exact. Ces dernières 
années, nous avons toutefois man-
qué plusieurs occasions de mener 
une politique industrielle plus effi-
cace à l'échelon fédéral. Des ré-
formes sont nécessaires afin d'of-
frir un avenir à l'industrie, et en par-
ticulier à l'industrie manufacturière, 
dans notre pays. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk belast met 
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Relance, strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) over "De woningmarkt" (56001416C) 

06 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail chargé de la 

Relance, des Investissements stratégiques, de la Politique scientifique) sur "Le marché du logement" 
(56001416C) 
 

06.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, de beroeps-

federatie voor de bouwsector Embuild luidt de alarmbel. De bouwacti-
viteit in ons land daalt al verschillende jaren op rij. Er was een achter-
uitgang in 2024 en ook voor 2025 wordt een verdere daling voorspeld. 
Voor de bouw van nieuwe woningen zagen we een krimp van 7,3 % in 
2024. Ook voor 2025 voorspelt Embuild minder nieuwbouw. Dat bete-
kent dat een recordaantal bouwbedrijven failliet gaat. Dat blijkt uit de 
statistieken en ik heb u daarover al vaak ondervraagd.  
 
Nochtans is er nood aan meer woningen. Dat komt ook in de gewest-
parlementen ter sprake. We hebben de bouwsector dus echt nodig om 
alle renovaties uit te voeren die met het oog op de duurzaamheid nood-
zakelijk zijn en om nieuwe woningen te bouwen.  
 
De dalende trend duurt dus al twee jaar en zal niet vanzelf stoppen. 
Waarom hebt u die trend niet kunnen keren? Welke maatregelen lagen 
er op tafel, maar hebben het niet gehaald? Waarom werd het verlaagde 
btw-tarief voor sloop en heropbouw, dat onlangs voor zes maanden 
werd verlengd, niet definitief ingevoerd en blijft men met kleine stapjes 
werken?  
 
De bouwsector heeft te kampen met heel wat wanpraktijken. Dat heb 
ik ook met de staatssecretaris voor Consumentenbescherming bespro-
ken. Waarom werd dat probleem wetgevend-technisch onvoldoende 
aangepakt? 
 
Waarom werd de beloofde aanpassing van de wet-Breyne niet door-
gevoerd? 
 

06.01  Reccino Van Lommel 

(VB): La construction de nouvelles 
habitations a diminué de 7,3 % en 
2024 et cette tendance à la baisse 
se poursuivra l'année prochaine. 
Cela signifie qu'un nombre record 
d'entreprises fera faillite. Pourtant, 
de nouvelles habitations sont né-
cessaires et le nombre de rénova-
tions est également élevé.  
 
Pourquoi le ministre n'est-il pas 
parvenu à inverser la tendance à la 
baisse? Quelles mesures sont res-
tées bloquées au stade des négo-
ciations? Pourquoi le taux réduit de 
la TVA pour la démolition et la re-
construction n'a-t-il été de nouveau 
prolongé que d'une durée de six 
mois? Pourquoi ne s'est-on pas at-
taqué suffisamment aux pratiques 
abusives dans le secteur de la 
construction? Pourquoi la loi 
Breyne n'a-t-elle pas été modifiée, 
comme promis? 
 

06.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Van Lommel, de 

moeilijkheden in de sector zijn vooral te wijten aan de stijging van de 
grondstofprijzen en de energieprijzen, zoals u terecht aanhaalt in uw 
vraag. Ik heb u in het verleden al een antwoord gegeven betreffende 
de maatregelen die in dat verband zijn genomen en die op Europees 
niveau worden aangekondigd. Voor het overige is het huisvestingsbe-
leid een regionale bevoegdheid.  
 
De bouwsector moet boek VI van het Wetboek van economisch recht 
respecteren, met inbegrip van het verbod op oneerlijke handelspraktij-
ken en onrechtmatige bedingen. Om bepaalde wanpraktijken aan te 
pakken, kreeg de Economische Inspectie sinds juli 2024 de bevoegd-
heid om controles uit te voeren op bepaalde aspecten van de wet-
Breyne.  
 
Voor uw vraag over het verlaagde btw-tarief dient u zich te richten tot 
minister van Financiën Van Peteghem. Voor de andere vragen dien ik 
u door te verwijzen, naar de minister van Justitie, wat de wet-Breyne 
betreft, en naar de staatssecretaris bevoegd voor Consumentenbe-
scherming. 
 

06.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Les difficultés du secteur 
sont principalement dues à l'aug-
mentation des prix des matières 
premières et de l'énergie. J'ai déjà 
exposé toutes les mesures dans le 
passé, y compris celles annoncées 
au niveau européen. Du reste, la 
politique du logement est une com-
pétence régionale. 
 
Le secteur de la construction est 
tenu de respecter le livre VI du 
Code de droit économique. Afin de 
lutter contre certains abus, l'Ins-
pection économique dispose de 
compétences de contrôle supplé-
mentaires depuis juillet 2024. Le 
taux réduit de TVA est une compé-
tence du ministre des Finances, 
Vincent Van Peteghem, et la loi 
Breyne relève du ministre Paul 
Van Tigchelt et de la secrétaire 
d'État Alexia Bertrand.  
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06.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, huisvestings-

beleid is inderdaad regionale materie, zoals ik zopas ook heb vermeld. 
De regio's kunnen echter niets doen met maatregelen zoals een ver-
laagd btw-tarief en een aanpassing van de wet-Breyne. Ook voor de 
aanpak van bepaalde economische wanpraktijken en het indijken van 
faillissementen in een bepaalde sector is dit Parlement de juiste plaats 
om met elkaar van gedachten te wisselen.  
 
U verklaart dat de Economische Inspectie meer middelen heeft gekre-
gen om controles uit te voeren. Dat is een goede zaak, wat ik ook aan 
de staatssecretaris heb gezegd.  
 
Ik stel wel vast dat u ondertussen de tweede bent die het dossier door-
schuift, want voor de aanpassing van de wet-Breyne verwees de 
staatssecretaris naar de minister van Justitie. U verwijst voor het ver-
laagde btw-tarief op sloop en heropbouw naar de minister van Finan-
ciën. Het betreft wel de toekomst van een sector. De beroepsfederaties 
sturen niet zomaar signalen de wereld in. 
 
Ik verwacht van de minister van Economie dat hij in de schoot van de 
regering bekijkt welke maatregelen noodzakelijk zijn. Alles wat een fi-
nanciële impact heeft in om het even welke commissie – de commissie 
voor Economie, de commissie voor Justitie, de commissie voor Sociale 
Zaken – kost geld. Als iedereen dan stelt dat we de vragen aan de 
minister van Financiën moeten stellen, dan kunnen we beter alle com-
missies afschaffen. Eigenlijk is het grotendeels uw bevoegdheid om te 
bekijken hoe we die sectoren in de toekomst overeind kunnen houden.  
 

06.03  Reccino Van Lommel 

(VB): La politique du logement est 
certes une matière régionale, mais 
toute une série de mesures sortent 
du champ d'action des régions. Les 
ministres se renvoient mutuelle-
ment  les questions sur la modifica-
tion de la loi Breyne. Il y va de l'ave-
nir d'un secteur. Chaque mesure, 
quelle que soit la commission 
qu'elle concerne, a une incidence 
financière. Est-ce à dire que toutes 
les questions doivent être posées 
au ministre des Finances? Vous 
avez la responsabilité de maintenir 
le secteur à flot. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk belast met 

Relance, strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) over "De voedselinflatie en de voedings-
industrie" (56001415C) 

07 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail chargé de la 

Relance, des Investissements stratégiques, de la Politique scientifique) sur "L'inflation des denrées 
alimentaires et l'industrie agroalimentaire" (56001415C) 
 

07.01  Reccino Van Lommel (VB): Volgens het Prijzenobservatorium 

is de voedselinflatie in België bijzonder hoog. Dat was in het verleden 
al een probleem, maar iedereen verwachtte dat dat na verloop van tijd 
zou afvlakken en dat gebeurt niet. Dat ligt volgens Fevia, de sectorfe-
deratie van de voedingsindustrie, alvast niet aan de gehanteerde 
winstmarges, want die zijn bijzonder laag. Er speelt ook een sterke 
concurrentie tussen de verschillende ketens, dus ook daaraan kan het 
niet liggen. 
 
Desalniettemin blijft de voedselinflatie een groot probleem. In de buur-
landen zijn de voedselprijzen immers minder sterk gestegen dan bij 
ons. Als dat overal in Europa het geval zou zijn, zou er wel een verkla-
ring te vinden zijn, maar in België is de inflatie gewoonweg hoger. 
 
Bent u van oordeel dat de voedingsindustrie een strategische sector is 
die de nodige ondersteuning verdient? 
 
Welke maatregelen hebt u genomen om de voedingsindustrie in ons 
land te versterken? 

07.01  Reccino Van Lommel 

(VB): Selon l'Observatoire des prix, 
l'inflation due aux denrées alimen-
taires est particulièrement élevée 
en Belgique, alors que les prix des 
produits alimentaires ont connu 
une hausse beaucoup moins forte 
chez nos voisins. Or, les marges 
bénéficiaires sont particulièrement 
faibles et une forte concurrence op-
pose les chaînes de magasins. 
 
En tant que secteur stratégique, 
l'industrie agroalimentaire ne mé-
rite-t-elle pas le soutien néces-
saire? Quelles mesures avez-vous 
prises pour renforcer cette indus-
trie et enrayer l'inflation des den-
rées alimentaires? 
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Welke maatregelen hebt u uiteindelijk genomen om de voedselinflatie 
in België te temperen, of waarom liet u na bepaalde maatregelen te 
nemen? 
 

 

07.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Het spreekt voor zich dat de 

voedingsindustrie in België van groot belang is, zowel in termen van 
economisch belang en werkgelegenheid als in termen van belang voor 
de weerbaarheid van ons land. 
 
België is inderdaad niet het enige land dat kampt met een hoge voed-
selinflatie. Meerdere studies, onder meer van het Prijzenobservato-
rium, hebben aangetoond dat de voedselinflatie in België het gevolg is 
van sterk toegenomen onderliggende kosten en dat de diverse scha-
kels gemiddeld genomen hun marges niet hebben zien toenemen. 
 
Met de oprichting van de taskforce Agrovoeding hebben mijn collega’s 
en ik een forum geboden om oplossingen te zoeken voor de uitdagin-
gen van de sector. 
 
Ik verwijs graag naar de lopende werkzaamheden inzake transparantie 
in de margeverdeling en de uitbreiding van de regelgeving inzake on-
eerlijke handelspraktijken. 
 

07.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: L'industrie agroalimen-
taire est d'une grande importance 
pour l'économie et l'emploi en Bel-
gique, mais également pour la rési-
lience de notre pays. La Belgique 
n'est pas le seul pays à faire face à 
une inflation élevée des denrées 
alimentaires. Plusieurs études dé-
montrent que ce phénomène ré-
sulte de la forte hausse des coûts 
sous-jacents, alors qu'en 
moyenne, les marges n'ont pas 
augmenté. Avec l'appui de mes 
collègues, j'ai créé une task force 
Agroalimentaire afin de chercher 
des solutions, en assurant entre 
autres une meilleure transparence 
sur la répartition des marges et en 
élargissant la réglementation en 
matière de pratiques commerciales 
déloyales. 
 

07.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u zegt heel 

weinig over de genomen maatregelen. Ik weet dat ons land heel wat 
hervormingen nodig heeft. Dat zal een van de uitdagingen zijn van de 
volgende ploeg. 
 
Ook dit is weer iets waarover wij al verschillende jaren met elkaar aan 
het spreken zijn. Elke keer opnieuw denk ik dan dat u wel met maatre-
gelen zou komen of bepaalde maatregelen zou hebben genomen, 
maar ik vind het palmares wel bijzonder mager. 
 
Ik stel vast dat de prijsstijgingen voor voedsel in ons land hoger zijn 
dan in andere landen, ook onze buurlanden. Dit betekent dat er bij ons 
ergens iets fout is, dat wij die sector moeten versterken, en dat wij er-
voor moeten zorgen dat er maatregelen genomen worden om die stij-
gingen in te dijken. Want als het zo blijft gaan in de toekomst, vrees ik 
dat het verschil alleen maar nog groter kan worden. 
 
Ik ben eigenlijk niet zo heel tevreden met uw antwoord, moet ik zeggen. 
 

07.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Dans notre pays, les prix des 
denrées alimentaires augmentent 
plus fortement qu'ailleurs. Cela si-
gnifie que quelque chose ne va pas 
et que nous devons renforcer ce 
secteur, mais le gouvernement est 
à peine intervenu. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk belast met 

Relance, strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) over "Het Herstel- en Investeringsplan" 
(56001417C) 

08 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail chargé de la 

Relance, des Investissements stratégiques, de la Politique scientifique) sur "Le Plan de relance et d’in-
vestissement" (56001417C) 
 

08.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, ik heb het 08.01  Reccino Van Lommel 
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thema van het Plan voor Herstel en Veerkracht in het verleden vaak 
met uw collega Thomas Dermine besproken, aangezien er best wel 
wat problemen mee waren. Zo duurde het erg lang vooraleer betalings-
verzoeken konden worden ingediend, omdat er noodzakelijke hervor-
mingen moesten gebeuren. In juli 2024 werd het tweede betalingsver-
zoek van ongeveer 1 miljard euro ingediend. Op 6 december heeft een 
ministerraad plaatsgevonden waarop een aantal technische aanpas-
singen van dat plan werden goedgekeurd om de financiële risico’s te 
beperken die zouden voortvloeien uit het niet halen van de doelen en 
mijlpalen van dat tweede betalingsverzoek. 
 
De voorgestelde wijzigingen moeten de beschrijving van onder andere 
de maatregelen en de streefdoelen vereenvoudigen en de administra-
tieve last verlichten. Dat doet vermoeden dat een en ander niet klopt. 
 
Welke aandachtspunten, naast de veelbesproken pensioenhervor-
ming, kaartte de Europese Commissie in de bespreking aan? Welke 
opmerkingen formuleerde ze? 
 
Welke regeringsleden zijn verantwoordelijk voor de achterstallige mijl-
palen en streefdoelen en welke initiatieven nemen zij om de achter-
stand in te halen? Over welke technische wijzigingen gaat het precies? 
 
Zal er een impact zijn op de uitvoering van bepaalde projecten? Met 
welke budgetten worden de projecten gefinancierd in afwachting van 
de uitbetaling door de Europese Commissie? 
 

(VB): En juillet 2024, la deuxième 
demande de fonds, d'un montant 
d'environ 1 milliard d'euros, a été 
soumise dans le cadre du Plan na-
tional pour la reprise et la rési-
lience. Le 6 décembre, le Conseil 
des ministres a approuvé des mo-
difications techniques à apporter 
au plan pour limiter les risques fi-
nanciers découlant de la non-réali-
sation d'objectifs et de jalons. 
 
Quels points d'attention, outre la 
réforme des pensions, la Commis-
sion européenne a-t-elle cités? 
Quels membres du gouvernement 
sont responsables du retard accu-
mulé dans les jalons et quelles ini-
tiatives prennent-ils? Comment les 
projets sont-ils financés temporai-
rement, dans l'attente du verse-
ment effectué par la Commission 
européenne? 
 

08.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Van Lommel, in het 

kader van de tweede betalingsaanvraag werd beslist een aanpassing 
van het plan door te voeren. De focus lag op de vereenvoudiging van 
de administratieve bewijslasten voor zowel de betrokken overheden 
als voor de Europese Commissie. 
 
De enige inhoudelijke aanpassing betrof de aanpassing van projecten 
van het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest. In het kader van de tweede 
betalingsaanvraag zijn er bij de indiening geen achterstallige mijlpalen 
gedetecteerd. Het onderzoek van de Europese Commissie van de be-
talingsaanvraag is momenteel nog lopende. 
 
Behalve de rechtzetting van enkele administratieve fouten werden 
technische aanpassingen aan 23 projecten gedaan. Ze hadden vooral 
tot doel bepalingen die in de oorspronkelijke versie van het plan waren 
opgenomen, aan te passen aan de realiteit van de uitvoering van het 
plan. 
 
Behalve voor het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest gaat het dus niet 
om inhoudelijke aanpassingen aan de mijlpalen of doelstellingen. Er 
zal dus geen impact zijn op de uitvoering van de projecten. 
 
Voor de voorfinanciering van de federale overheid heeft de regering in 
2021 een organiek fonds, het Klimaat-, transitie- en relancefonds, op-
gericht binnen de begroting van de FOD BOSA. Het fonds staat in voor 
alle federale uitgaven in het kader van het RRF. Gezien het verschil 
tussen de effectieve besteding van de middelen en de ontvangen fi-
nanciering van Europa, heeft het fonds een debetautorisatie voor vast-
leggingen ten belope van 900 miljoen euro en voor vereffeningen ten 
belope van 700 miljoen euro. 
 

08.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Les modifications visaient 
à simplifier les charges de la 
preuve en matière administrative 
pour les autorités concernées et la 
Commission européenne. La seule 
modification de fond concernait 
des projets de la Région de 
Bruxelles-Capitale. Lors de l'intro-
duction de la demande, aucun ar-
riéré n'a été constaté au niveau des 
jalons. La Commission examine 
toujours la demande à l'heure ac-
tuelle. 
 
Des modifications techniques ont 
été apportées à 23 projets, princi-
palement pour les adapter à la réa-
lité. Elles n'ont aucune incidence 
sur la mise en œuvre des projets. 
 
Le Fonds climat, transition et re-
lance – inscrit au budget du SPF 
BOSA – est responsable du préfi-
nancement fédéral. Le fonds dis-
pose d'une autorisation de débit de 
900 millions d'euros pour les enga-
gements et de 700 millions d'euros 
pour les liquidations. Les commu-
nautés et les régions sont elles-
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De voorfinanciering van de projecten van de gemeenschappen en ge-
westen valt onder de verantwoordelijkheid van de respectieve regerin-
gen. 
 

mêmes responsables du préfinan-
cement de leurs projets. 
 

08.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, ik dank u 

voor uw antwoord. 
 
U geeft aan dat er geen achterstallige mijlpalen zijn en dat 23 projecten 
werden aangepast aan de realiteit. Er is ook geen impact op de uitvoe-
ring van de projecten. Ik ben zeker en vast blij dat te horen. 
 
Wij zijn het er kennelijk over eens dat het hele verhaal van het herstel- 
en veerkrachtplan een moeilijke bevalling is. België moest zelf een 
aantal hervormingen voorstellen en het was niet gemakkelijk om dat 
doel te halen. Zo was de pensioenhervorming lang een heet hangijzer. 
Erger is dat er elke keer opnieuw bij de opeenvolgende betalingsaan-
vragen problemen rijzen en een en ander niet van een leien dakje 
loopt. 
 
Tegelijk zijn we een grote nettobetaler aan het fonds. We hebben bij-
zonder veel miljarden euro's betaald om er een kleine fractie van terug 
te krijgen. We krijgen ook lang niet meer wat initieel werd vooropge-
steld. Sinds de oprichting van het fonds is het bedrag sterk gedaald. Is 
het sop dan wel de kool waard? Op het einde van de rit ondervinden 
we toch nog een hoop miserie om toch maar iets terug te kunnen krij-
gen. 
 

08.03  Reccino Van Lommel 

(VB): Le plan tout entier est un pro-
cessus laborieux. La Belgique de-
vait présenter elle-même des ré-
formes, mais la réforme des pen-
sions a été longtemps un dossier 
brûlant. Lors de chaque demande 
de paiement, des problèmes se po-
sent, alors que la Belgique est un 
important contributeur net. Le mon-
tant que nous récupérons ne repré-
sente qu'une fraction de notre con-
tribution, et est même inférieur au 
montant initialement annoncé. Le 
jeu en vaut-il alors encore la chan-
delle? 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk belast met 

Relance, strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) over "De cashpunten" (56001430C) 

09 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail chargé de la 

Relance, des Investissements stratégiques, de la Politique scientifique) sur "Les distributeurs de billets 
de banque" (56001430C) 
 

09.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, mijn laatste 

vraag gaat over de cashpunten, een onderwerp dat regelmatig terug-
komt. Momenteel is er in amper 58 % van de gemeenten een cashpunt 
beschikbaar. Naar verluidt heeft Batopin moeite om geschikte locaties 
te vinden. Die zoektocht blijkt niet gemakkelijk te verlopen omdat een 
pand moet voldoen aan een aantal vereisten, zoals veiligheidseisen. 
Heel wat lokale besturen zijn echter ook relatief gefrustreerd over de 
gang van zaken omdat hun inspraak beperkt is, hoewel ze zelf ook 
mee kunnen zoeken naar oplossingen. 
 
Welk aandeel van het overeengekomen aantal cashpunten werd al ge-
realiseerd en wat is de tijdlijn voor de resterende cashpunten? 
 
Vindt u dat er voldoende inspraak is of niet? Hoe kijkt u naar de in-
spraak van de lokale besturen? Want die zijn uiteraard het best ge-
plaatst om een oordeel te vellen over bepaalde locaties en kunnen ook 
mee op zoek gaan naar interessante panden. 
 
Wat is het aandeel per type cashpunt dat reeds werd gerealiseerd? Er 
zijn immers cashshops, cashwalls en cashkiosken. 
 

09.01  Reccino Van Lommel 

(VB): À peine 58 % des communes 
comptent actuellement un point 
cash sur leur territoire. Batopin a vi-
siblement du mal à trouver des em-
placements appropriés. 
 
Quelle part des points cash prévus 
a-t-elle déjà été réalisée? Quand 
les points cash restants seront-ils 
installés? Selon vous, les pouvoirs 
locaux sont-ils suffisamment con-
sultés? Ne sont-ils pas les mieux 
placés pour chercher des emplace-
ments ou des immeubles intéres-
sants?  
 
Quelle est la part déjà réalisée par 
type de point cash? Est-il envisa-
geable d'installer les distributeurs 
de billets restants sur des places 
publiques permettant un contrôle 
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Is het volgens u een optie om de resterende cashautomaten te plaat-
sen op openbare pleinen, waar er voldoende sociale controle en vol-
doende parkeergelegenheid is? Op sommige plaatsen zien we ze im-
mers daar al opduiken, dus misschien kan dat een oplossing bieden. 
 

social suffisant et proposant des 
places de stationnement à proxi-
mité? 
 

09.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Van Lommel, vol-

gens informatie van de Nationale Bank waren er per 31 oktober 2024 
in totaal 521 cashpunten van Batopin operationeel. Voor de verdere 
uitrol van de resterende cashpunten wordt verwacht dat, indien Batopin 
de bepalingen van het akkoord van maart 2023 naleeft, alle cashpun-
ten operationeel zullen zijn tegen het einde van 2025. 
 
Wat de inspraak van lokale besturen betreft, werden meer dan 400 ge-
meenten door Batopin aangesproken. 
 
Betreffende de verdeling van de cashpunten per type, namelijk cash-
shops, cashwalls en cashkiosken, kan ik meedelen dat daarover vol-
gens de Nationale Bank geen informatie beschikbaar is. Die specifica-
tie is immers niet voorzien in het akkoord dat werd gesloten tussen de 
regering en de sector. Batopin geeft wel aan dat de verdeling over de 
verschillende types op dit moment evenwichtig is. 
 
Aangaande de zeggenschap van het lokale bestuur in het type cash-
punt dat wordt geplaatst, geeft Batopin aan dat er luisterbereidheid is 
om binnen de context van het akkoord en het lokalisatieplan te bekijken 
in hoeverre er kan worden voldaan aan de vragen van de gemeenten. 
 
Betreffende de plaatsing van cashpunten op openbare pleinen, laat 
Batopin weten dat het reeds probeert om akkoorden te bereiken met 
de gemeenten om dat te kunnen realiseren. In verschillende gemeen-
ten is dat al in praktijk gebracht. 
 

09.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Au 31 octobre 2024, 521 
points cash du réseau Batopin 
étaient opérationnels au total. Si 
Batopin respecte l'accord conclu 
en mars 2023, tous les points cash 
seront opérationnels d'ici fin 2025. 
Plus de 400 communes ont été 
contactées par le réseau Batopin. 
 
La Banque nationale de Belgique 
(BNB) ne dispose pas d'informa-
tions sur la répartition des diffé-
rents types de points cash. Aucune 
disposition à ce sujet ne figure 
dans l'accord conclu avec le sec-
teur. Selon Batopin, il est toutefois 
question d'une répartition équili-
brée. Dans le cadre de l'accord et 
du plan de localisation, Batopin est 
disposé à étudier dans quelle me-
sure il est possible de répondre aux 
demandes des communes en la 
matière. 
 
Batopin s'efforce de conclure des 
accords avec les communes pour 
l'installation des points cash sur les 
places publiques. Le consortium y 
est déjà parvenu dans plusieurs 
communes. 
 

09.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u zegt dat 

tegen eind 2025 alles in principe in orde zou moeten zijn. U zegt ook 
dat het akkoord niet voorziet dat we gegevens krijgen over een aantal 
dingen. Maar meten is weten… 
 

 

09.04 Minister Pierre-Yves Dermagne: We krijgen geen gegevens 

over de soorten cashpunten. 
 

 

09.05  Reccino Van Lommel (VB): Ja, maar ik vind het belangrijk dat 

we dat goed kunnen opvolgen.  
 
Als er gemeenten zijn die op tien verschillende plaatsen een cashpunt 
willen, maar het akkoord voorziet daar niet in, dan heb ik er natuurlijk 
alle begrip voor dat men daarop niet kan ingaan. Toch leeft er vaak wel 
enige frustratie bij de gemeenten omdat de gekozen plaats voor het 
cashpunt niet optimaal is: ofwel is er geen parkeergelegenheid, ofwel 
zijn er andere problemen. 
 
In mijn eigen stad is er heel veel energie en moeite gestoken in de 
communicatie. Elders kan dat beter. Wat betreft de pleinen, dat heeft 
men zo aangepakt in een buurgemeente van mij en dat werkt daar heel 

09.05  Reccino Van Lommel 

(VB): Je comprends le méconten-
tement des communes, car l'em-
placement du distributeur de billets 
n'est souvent pas optimal, en rai-
son notamment du manque de 
possibilités de parking. Il faut non 
seulement disposer d'un nombre 
suffisant de distributeurs, mais 
aussi installer ceux-ci à des en-
droits appropriés, comme des 
places publiques. Si tel n'est pas le 
cas, ils ne servent pas à grand-
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goed. Veel parkeergelegenheid zorgt ervoor dat de mensen het cash-
punt kunnen bereiken, wat toch niet onbelangrijk is. Er is dus werk aan 
de winkel, niet alleen om het specifieke aantal cashpunten te halen 
maar ook om de juiste locaties eruit te pikken. Anders gaan we er in de 
toekomst niet veel mee zijn. 
 

chose. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
Le président: Les questions nº 56000592C et 56001032C de M. Crucke sont reportées.  
 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 43. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.43 uur. 
 
  

  
 


